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خرید جدید پرسپولیس رسمی شد: سعید صادقی!
در لیگ بیســت و یکــم  هفته های زیادی توجهات به واســطه 
درخشــش ســعید صادقی به تیم امیر قلعه نویی معطوف می شد. 
بازیکنی که هم در شــروع مجددها و هم جریــان بازی با پاس 
گل هایش گره گشایی می کرد و علاوه بر آن در گلزنی هم مهارت 

داشت.
بیشــترین تاثیر در گل های به ثمر رسیده در لیگ بیست و یکم 
ســبب شد از سعید صادقی به عنوان شاه ماهی نقل و انتقالات یاد 
شــود. تیم های بزرگی از لیگ برتر پیشنهادات خود را به هافبک 

گل گهر ارائه کردند اما در نهایت این پرســپولیس بود که توانست 
صادقی را به خدمت بگیرد و همچنین اجازه ندهد رقیب سنتی شان 

با جذب این بازیکن تقویت شود.
ســعید صادقی امروز با مراجعه به دفتر باشگاه پرسپولیس قرارداد 
خود با این باشــگاه را نهایی کرد. ابهامــات عجیبی در خصوص 
مدت زمان قرارداد صادقی وجود دارد. درحالی که ســایت رسمی 
پرســپولیس از یک ساله بودن قرارداد این هافبک خبر داد اما خود 
ســعید صادقی ازدوساله بودن قراردادش گفت! در نهایت باید دید 

چه زمانی در خصوص مدت قرارداد این وینگر خلاق شفاف سازی 
خواهد شد.

ســایت رسمی باشگاه پرســپولیس از یک ســاله بودن قرارداد 
صادقی خبر داده اما گفته های خود این بازیکن متفاوت است.

صادقی به واسطه درخشــش در لیگ، در لیست اردوی آخر تیم 
ملــی جای گرفت و حالا تلاش می کند بــا ادامه روند خوب خود 
مســافر جام جهانی ۲۰۲۲ قطر باشــد. با ایــن خرید پرونده خط 

هافبک پرسپولیس تا حد زیادی بسته شد.

ورزشی

اخبار کوتاه 

مجید صالح را یادتان هست؟ مربی پیشین تیم ملی را می گوییم 
که چند روز قبل از جام جهانی برزیل به طور ناگهانی از ســمتش 
اســتعفا داد و بعد به تدریج محو شــد. او شــرط کــرده بود در 
جام جهانی حتما روی نیمکت بنشــیند، اما با مخالفت کی روش 
مواجه شــد و اســتعفا داد. حضور در جام جهانی برای مربیان تا 
این حد مهم است، اما وقتی کریم باقری را در فاصله پنج ماه به 
این تورنمنت تحت فشار گذاشتند که بین پرسپولیس و تیم ملی 
فقط یکی را انتخاب کند، او گفــت: »همه می دانند اولویت من 
پرسپولیس است.« کریم در حالی این انتخاب را انجام داد که در 
برزخ مسابقات مقدماتی و در بدترین روزهای ممکن کمک حال 
اســکوچیچ و تیم ملی شده بود و شــاید حقش بود در قطر هم 
کنار تیم باشد، اما او در انتخابش شکی نداشت. بنابراین عجیب 
نیست که سونامی تغییر دستیاران در پرسپولیس شامل آقا کریم 
نمی شــود، همانطور که چندین سرمربی آمدند و رفتند، اما او سر 
جای خودش ماند. باقری مدت هاست که به یک گره محکم در 
قالی خوشــرنگ و نگار پرسپولیس تبدیل شده. او حالا نماد این 

باشگاه است و هویتش با پرسپولیس مفهوم پیدا می کند.
نماد یک باشگاه

دستیارها که هیچ، در پرســپولیس حتی سرمربیان هم می آیند 
و می روند، اما کریم باقری همچنان ســر جای خودش ایستاده 
اســت. او را باید یکی از نمادهای پرسپولیس دانست؛ کسی که 
از علــی دایی تا یحیــی گل محمدی و از برانکــو ایوانکوویچ تا 
گابریــل کالدرون به او اعتماد داشــتند. در فوتبال ایران یکی از 
مرســوم ترین و البته مسموم ترین رویه ها این است که دستیاران 
زیرآب ســرمربیان را بزنند و به جایگاه آنها چشــم طمع داشته 
باشــند. حکایت باقری اما کاملا از یک جنس دیگر اســت. آقا 
کریم نه تنها هرگز دنبال تخریب ســرمربی نبــوده، بلکه بعد از 

خروج برانکو و زمانی که به او تعارف زدند سرمربی تیم شود، به 
صراحت گفت: »خودم را در ایــن حد و اندازه ها نمی بینم. برای 
پرسپولیس سرمربی بزرگ بیاورید و اگر دوست داشت با من کار 

کند، در کنارش خواهم بود.«
پارســال پرسپولیس چهار جام مختلف را از دست داد و اعضای 
کادرفنی تحت فشار شــدید افکار عمومی قرار گرفتند. این فضا 
منجر به جدایی ســه دســتیار یحیی گل محمدی شد، اما کریم 
باقــری دور از همه این هیاهوها، با اعتماد کامل هواداران ســر 

جای خودش ماند. نیازی به رمزگشایی و کشف اسرار نیست که 
بدانیم نقش باقری در پرســپولیس کمتر جنبه فنی دارد. خودش 
هم مدعی اثرگذاری جدی در این حوزه نیســت، اما حضور او در 
پرســپولیس به نیمکت »وزن« داده و مانع از بروز بســیاری از 
بحران ها شده اســت. در فوتبالی که گاهی یک بازیکن جوان و 
ناشناخته سه برابر رقم قرارداد باقری را می گیرد تا روی نیمکت 
اســتراحت کند، محکوم کردن کریم به گرانفروشی و ناکارآمدی 
منصفانه نیســت.  کاش همه آدم های بــه اصطلاح اضافی این 

مملکت، وزن و اعتبار او را داشتند…
در مورد او چه گفتند؟

بیــن دنیای علی دایی و دراگان اســکوچیچ یــا دنیای گابریل 
کالــدرون و یحیی گل محمدی یک دنیا تفــاوت وجود دارد، اما 
یکی از وجوه مشــترک این آدم ها، تجربه خوشایند همکاری با 
کریم باقری اســت. مرور برخی جمــلات جالب آنها در مورد آقا 

کریم خالی از لطف نیست.
علی دایی: »کریم باقری برای ما یک نعمت است.«

برانکــو: » در پرســپولیس افتخار همکاری بــا کریم باقری را 
داشتم. او برای ما خیلی مفید بود. او دارای رفتاری انسانی است 

و اصلا به بازیکن اجازه نمی داد دردسر ایجاد کند.«
گابریل کالــدرون: » کریم باقری مهره مهمی در کادرفنی تیم 
است و توانمندی های بســیاری دارد. امیدوارم در آینده از او در 
پســت های مهمی استفاده شود چرا که به پیشرفت فوتبال ایران 

کمک زیادی خواهد کرد.«
اســکوچیچ: »از روز اولی که ســرمربی تیم ملی شــدم، دنبال 
اســتفاده از کریم باقری بودم. اول بــه خاطر صداقت و بعد هم 
کیفیت او. باقری به عنوان یک عضو کادرفنی خیلی می تواند به 
ما کمک کند. او شــخصیت آرامی دارد و با این آرامش می تواند 

بسیاری از مشکلات را حل کند.«
اســکوچیچ در مصاحبــه اخیــرش با عادل فردوســی پور 
مدعی شــد همچنان به استفاده از کریم باقری در تیم ملی 
علاقه مند بوده، اما فدراســیون فوتبال عضویت همزمان او 
در باشــگاه و تیم ملی را ناممکن دانســته است. این اتفاق 
در حالــی رخ می دهد که طبیعتــا تداخلی بین اردوهای تیم 
ملی و مســابقات باشــگاهی نیســت و مخصوصا در برهه 
فعلــی، نیم فصــل اول لیگ ۲۲ قبــل از جام جهانی برگزار 

می شــود. اگر واقعا ســرمربی تیم ملی به باقری نیاز دارد، 
نمی دهید؟ همکاری  اجازه  چرا 

حیف از آن هفت سال سوخته
برانکو ایوانکوویچ در مورد کریــم باقری می گوید: »بزرگترین 
اشــتباه او این بود کــه خیلی زود خودش را از مســابقات ملی 
بازنشسته کرد.« آخ که هزاران حیف از آن تصمیم و هفت سالی 
که مفت و مسلم سوخت. آقا کریم بعد از بازی ایران و ایرلند در 
انتخابــی جام جهانی ۲۰۰۲ با فوتبال ملی وداع کرد و تا انتخابی 
۲۰1۰ که با دعوت علی دایی به تیم ملی برگشت، بر تصمیمش 
پای فشــرد. باقری در این سال ها در اوج دوران آمادگی بود، اما 
نعمــت حضورش در زمین از تیمی کــه دقیقا برانکو هدایتش را 
بر عهده داشــت دریغ شد. شاید اگر باقری در جام جهانی ۲۰۰6 
یــا جام های ملت هــای آســیا در ۲۰۰4 و ۲۰۰7 کنار تیم ملی 
بود، خیلی می توانســت به ایران کمک کند، اما افسوس که این 

فرصت ها سوخت و از بین رفت.
هر کسی دیدگاه خاص خودش را دارد؛ خداداد عزیزی هم معتقد 
است کریم باقری بهترین فوتبالیست تاریخ ایران به شمار می آید. 
او بارها با قاطعیت این گزاره را تکرار کرده. حرف از یک هافبک 
دفاعی تراز اول اســت که ضمن انجام وظایفش، در بازیسازی و 
گلزنی هم مهارت داشــت. باقری هنوز با 19 گل زده، رکورددار 
بیشــترین تعداد گل در تاریخ مســابقات مقدماتی جام جهانی به 
حساب می آید. آقا کریم در جریان حماسه ملبورن گل اول ایران 
را زد و روی گل دوم هم با ضربه سر اولش تعیین کننده بود. آمار 
گلزنی او شگفت انگیز اســت؛  5۰ گل در 87 بازی. باقری با حد 
نصاب ۰.57 گل در هر بازی، حتی از مهدی طارمی هم میانگین 
بهتری دارد. فکر می کنید او اگر الان ۲5 ســاله بود، باشگاه های 

لیگ برتری چقدر باید برای جذبش پول می دادند؟

صادقی: قرارداد با پرسپولیس دو ساله است
ســعید صادقی پس از ترک دفتر مدیرعامل پرسپولیس در 
گفتگــو با خبرنگاران در خصوص این انتقال اظهار داشــت: 
بالاخره این انتقال نهایی شــد و خوشحالم به آرزویم رسیدم 
و با تیم بزرگ پرســپولیس قرارداد بستم.وی در مورد مدت 
قراردادش عنوان کرد: قراردادم برای دو فصل است.هافبک 
سرخپوشان درباره کار کردن با گل محمدی گفت: من تقریبا 
چهار ســال شاگرد آقای گل محمدی بودم و با شناخت کامل 
اینجا را انتخاب کردم و علاقه زیادی به پرسپولیس هم دارم. 
او در مورد اینکه آیا قراردادش مشــروط است، اظهار داشت: 
نه همچین چیزی صحت ندارد. ســعید صادقی درخصوص 
مذاکره با اســتقلال توضیح داد: اصلا مذاکره با اســتقلال 
نداشــتم و قرار بود بعد بازیهای لیگ قرارداد ببندم که به تیم 
ملی دعوت شــدم خوشبختانه و نتوانستم بیایم. متاسفانه بعد 
از آن اتفاق بدی برایم افتاد و پدر بزرگم فوت شد و نتوانستم 
بیایم امــا تصمیمم را از قبل گرفته بودم که با پرســپولیس 
قرارداد ببندم. وی راجــع به رقبایش برای حضور در ترکیب 
اصلی عنوان کــرد: من در همه تیم ها که بازی کردم رقبای 
خودم را داشــتم و پرســپولیس تیم بزرگتری است و رقبای 

بزرگتری دارد و امیدوارم بتوانم جایگاهم را حفظ کنم.

تردید بزرگ عنایتی؛ 
استقلال یا ادامه سرمربیگری؟

با قطعی شدن حضور ریکاردو ساپینتو در استقلال مسئولان 
این باشــگاه طی توافقی که با این مربی داشته اند، قرار است 
یک دستیار ایرانی از پیشکســوتان استقلال را به او معرفی 
کنند تا در کادرفنی کارش را شروع کند. در روزهای گذشته 
نام های متعددی مثل آرش برهانی، خسرو حیدری و مجتبی 
جباری برای دســتیاری ســاپینتو به میان آمــده اما به نظر 
می رســد گزینه اصلی مدیران استقلال برای این پست رضا 
عنایتی است.ســرمربی پیشین هوادار تهران که با این تیم به 
لیگ برتر صعود کرد  و در فصل گذشــته نیز نتایج خوبی را 
به دست آورد، حالا گزینه اصلی حضور در کادرفنی استقلال 
است. عنایتی به عنوان برترین گلزن تاریخ لیگ برتر فوتبال 
ایــران بعد از جدایی از هوادار هنــوز هیچ تیمی را به عنوان 

مقصد بعدی اش انتخاب نکرده است.
مساله مهم این است که رضا عنایتی دوست ندارد از چرخه 
ســرمربیگری در لیگ برتر کنار برود و به همین خاطر هنوز 
پاســخی برای دستیاری ساپینتو نداده است. از طرف دیگر او 
اســتقلال را دوست دارد و بدش نمی آید بار دیگر به این تیم 

برگردد و در کسوت جدید کارش را شروع کند. 
با این حال مســاله بازگشــت عنایتی به استقلال به عنوان 
مربی و دســتیار ســاپینتو یکی از موضوعات مهم پیرامون 
کادرفنی این تیم تلقی می شــود. مســاله ای که باید هرچه 
سریع تر تکلیف آن روشن شود و مدیران باشگاه برای تکمیل 

کادرفنی شان تصمیم قطعی بگیرند.

امید نورافکن علاقمند به جدایی از سپاهان
در بحبوحه رقابت های آســیایی بود که زمزمه هایی مبنی بر 
جدایــی امید نورافکن به گوش رســید ولی این بازیکن ملی 
پوش در همان مقطع با انتشــار یک استوری به شایعاتی که 
پیرامون جدایی اش ایجاد شده بود واکنش نشان داد و تاکید 
کرد که تمرکزش به طور کامل روی موفقیت ســپاهان قرار 
دارد.چند هفته بعد اما با پایان رقابت های لیگ برتر بار دیگر 
شــایعاتی پیرامون جدایی نورافکن ایجاد شــد؛ از حضور در 
استقلال و پرسپولیس تا تیم های خارجی، اما در همان زمان 
نیز مشــخص بود که اگر این مدافع چــپ ملی پوش قصد 
جدایی داشته باشــد، در ایران به تیمی دیگر نخواهد رفت و 

در سپاهان می ماند.
حالا اما این بازیکن ۲5 ســاله با پیشــنهاداتی از سه کشور 
پرتغال، لهســتان و روسیه مواجه شده و برای جدایی در حال 

مذاکره با مدیران باشگاه است.
در همین بین به نظر می رســد جذب میلاد زکی پور که طی 
دو ســال گذشــته به عنوان مدافع چپ عملکرد قابل قبولی 
در گل گهر داشته به نوعی شــرایط برای جدایی نورافکن را 

مناسب تر کرده است.

به جا مانده از همه طوفان ها

فصل جدید لیگ برتر با تغییرات کمی روی نیمکت ها شروع خواهد شد. اکثر تغییرات 
صورت گرفته نیز با اســتخدام مربی خارجی همراه بوده اســت. اســتقلال، تراکتور و 

سپاهان، سه تیمی هستند که برای فصل جدید با مربیان خارجی به توافق رسیدند.
غیر از ســه تیم فوق که سرمربیان خارجی جدید استخدام کردند، بقیه تیم های حاضر 
در لیگ بیست و دوم با سرمربیان داخلی پای به مسابقات خواهند گذاشت. البته تکلیف 
نیمکت های ملوان و نفت هنوز به طور کامل مشخص نشده ولی بعید به نظر می رسد 

که این باشگاه ها سرمربی خارجی استخدام کند.
تراکتور قربان بردیف را جانشین ارطغرول ساغلام کرد تا به جای مربی خارجی، دوباره 
مربی خارجی اســتخدام کرده باشد. سپاهان و اســتقلال اما مربیان خارجی را جانشین 

مربیان داخلی کردند.
آبی های پایتخت بعد از جدایی فرهاد مجیدی و عدم توفیق در استخدام مربی داخلی، 
با گزینه های خارجی متعددی مذاکره کرده و در نهایت ســاپینتو را به عنوان ســرمربی 
جدید برگزیدند. ســپاهان بی صداتر از تراکتور استقلال جانشین نویدکیا را انتخاب کرد. 
این تیم توانســت بــا مورایس، مربی مطرح پرتغالی به توافق رســیده و او را به عنوان 

سومین مربی خارجی فصل جدید لیگ برتر ایران معرفی کند.
تقریبا تکلیف نیمکت اکثر تیم های لیگ برتر ۰۲-14۰۲ روشــن شــده است. جز تیم 
هایی مثل ملوان و صنعت نفت آبادان که هنوز مشــخص نیســت با ســرمربیان فصل 

گذشته خود ادامه دهند یا خیر.
استقلال )ســاپینتو(، ســپاهان )مورایس( و تراکتور )بردیف( سه تیمی بودند که برای 
انتخاب ســرمربی جدید، پروسه ای نسبتا طولانی را طی کردند. هر سه باشگاه اما هفته 

گذشته با استخدام سرمربیان خارجی تکلیف نیمکت خود را مشخص کردند.

میثم راســتی در مورد اینکه چرا باشــگاه صنعت نفت آبادان همیشه 
مشــکل مالی دارد و آیا این مشــکلات روزی حل خواهد شــد، اظهار 
داشــت: مجلس شورای اسلامی با توجه به برنامه پنجم و ششم توسعه 
قوانینی را مصوب کردند و دســت شرکت های دولتی را برای حمایت از 
ورزش حرفه ای بستند، به همین دلیل باشگاه هایی که از لحاظ حقوقی و 
مالکیتی دولتی هستند نمی توانند از منابع دولتی استفاده کنند. متأسفانه 
این قوانین در لیگ برتر فقط مشمول تیم های نفتی شده و باشگاه های 

صنعتی به دلیل ساختار حقوقی خود از این قانون مستثنی شده اند.
وی افزود: باشگاه های صنعتی هزینه های چندصد میلیاردی در فوتبال 
انجام می دهند. برای حل شــدن این مســئله نیاز اســت تغییر نگرشی 
در قانون اتفاق بیفتد یا دســت کم توان رقابــت را برای تیم های نفتی 
مثل صنعت نفت و نفت مسجد ســلیمان به وجود آورند، اگر قرار باشد 
باشــگاه های صنعتی 3۰۰ تا 5۰۰ میلیارد تومان برای لیگ برتر هزینه 
کننــد، هر چقدر ما بخواهیم از جهات مختلــف تأمین منابع مالی کنیم 
امکانپذیر نیســت بتوانیم با آنها رقابت کنیم.وی خاطرنشان کرد: اکنون 
بیش از همیشــه به اعمال قوانین بــازی جوانمردانه مالی در فوتبال ما 
نیاز اســت. باید باشگاه ها را ممیزی کنند تا مشخص شود این پول ها را 
از کجــا می آورند و در چه مســیرهایی هزینه می کنند؟ امروز از یکی از 
باشگاه های صنعتی آماری گرفتم، میانگین قراردادهایی که این باشگاه 
برای فصل جدید می بندد حدود 1۲ میلیارد تومان اســت. این مبلغ باید 
آورده ای داشــته باشــد. معنی فوتبال حرفه ای مشخص است و اگر ما 
می گوییم فوتبال ایران هم حرفه ای است، باید مجموعه اقداماتی انجام 

شود که به وسیله آن بتوان هزینه ها را تأمین کرد.

راســتی خاطرنشــان کرد: اگر نتوانیــد هزینه های خــود را از طریق 
درآمدهای فوتبال تأمین کنید، مجموعه ای حرفه ای نیستید. صرف خرج 

کردن پول به معنی حرفه ای بودن نیست.
وی درباره اینکه فوتبال ایران ظرفیت قراردادهای ۲۰ تا ۲5 میلیاردی 
یــک بازیکن را ندارد توضیح داد: این کار خیانت به فوتبال اســت. اگر 
اثرات پرداخت چنین هزینه هایی را در درازمدت ببینید متوجه می شــوید 
هیچ تیمی در آینده توان این کار را نخواهد داشت و پس از مدتی فوتبال 
ما دچار فروپاشی خواهد شد. چرا در فوتبال دنیا حتی از تزریق پول های 
سرمایه داران و شیوخ نفتی جلوگیری می کنند؟ همین الان مجموعه ای 
عربســتانی باشگاه نیوکاسل را خریده است. مطمئن باشید به آنها اجازه 
نمی دهند در ســالهای اول و دوم هزینه های میلیونی یا میلیارد دلاری 
داشــته باشــند و هر بازیکنی را بخرند. ابتدا باید ساختار را ایجاد کرد و 
طبق همان ســاختار تأمین منابع کرد. سپس از طریق همان منابع مالی 

که خودتان تولید می کنید باید هزینه ها را تأمین کنید.

بحث واگذاری باشــگاه تراکتور به مس ســونگون یکی از بحث های 
ورزشــی داغ زمستان سال گذشــته بود که به نتیجه نرسید. با وعده چند 
نماینده مجلس، این موضوع مورد توجه هواداران و رســانه ها قرار گرفت 
ولی در کمتر از دو ماه همه چیز به فراموشی سپرده شد. بعد از اینکه اقدام 
خاصی انجام نگرفت، محمدرضا زنوزی به مالکیت خود در تراکتور ادامه 
داد. او با پرداخت بدهی ســنگین تیم در مارکت زمســتانی لیگ بیست و 
یکم نشــان داد که فعلا قرار نیســت تغییری در مالکیت ایجاد شود چرا 
کــه در غیر این صورت، چنین هزینــه ای منطقی نبود. این گونه بود که 
پرونده واگذاری تراکتور که خود زنوزی در مقطعی نســبت به آن تمایل 
نشان داده بود، بسته شود. مالک تراکتور در گفت و گوی تصویری با شب 
های فوتبالی مدعی شــد که با وجود تمایل، می دانست که چنین اتفاقی 
نخواهــد افتاد: »ما خودمان هزینه های تراکتور را پرداخت می کنیم ولی 
به خاطر اینکه مس سونگون بتواند از نظر اقتصادی و مالی استقلال پیدا 
کند، دوســت داشتیم که تراکتور به این مجموعه منتقل شود. موقعی که 
این موضوع مطرح شــد من گفتم که با وجود اینکه دوست دارم ولی این 
اتفاق رخ نخواهد داد.او دلیلی بدبینی خود را این گونه شرح داد: »اگر مس 
سونگون مالکیت تراکتور را به عهده گرفته و هزینه می کرد، خیلی اتفاقات 
می افتاد که مدیران پشت صحنه مس ایران دوست نداشتند. کارهایی که 
در مس سونگون انجام می شود به نفع مردم منطقه نیست و تمام درآمدها 
به ســمت اســتان های دیگر می رود. در صورت انتقال تراکتور به مس، 
جلوی این اتفاق گرفته می شــد.« یکسری از هواداران و پیج ها را رسانه 
ها، مخصوصا صدا و سیما تحریک می کنند. قضیه تراکتور مثل موضوع 
هســته ای ایران مقابل شش کشور است که دوست ندارند کشور دیگری 

هســته ای شود. خیلی از رسانه ها تلاش می کنند که تراکتور وارد جمع 
دو تیم پرطرفدار نشــود. تراکتور یکی از پرطرفدارترین تیم های ایران و 
آسیاســت و اکثر دوستان نمی خواهند این گونه باشد. چرا باید بازی های 
تراکتور از شــبکه سه پخش نشود؟ این خودش یک سوال است که هیچ 
وقت جوابش را نگرفتیم.تراکتور فصل کابوس واری را پشت سر گذاشت. 
ایــن تیم به حدی بــد نتیجه گرفت که در مقاطعــی از فصل حتی جزو 
کاندیداهای سقوط هم محسوب می شــد. این برای هواداران تیمی که 
طی یک دهه اخیر معمولا جزو مدعیان بوده و دو ســال پیش فاتح جام 
حذفی شــد، به هیچ عنوان قابل قبول نبود.زنوزی با بیان این که مشکلی 
بابت هزینه کردن برای تراکتور ندارد گفت: »تصمیم گرفته شده که تیم 
را در حد قهرمانی ببندیم. تیمی قرار اســت بسته شود که برای قهرمانی 
لیگ برتر و جام حذفی و در نهایت رفتن به لیگ قهرمانان آســیا مبارزه 
کند. این قول را به هواداران عزیز می دهم، انشــالله تیم با بودجه خوبی 

بسته خواهد شد.«

دو ســرمربی که با تیم های شان در گروه دوم جام جهانی۲۰۲۲ قطر حاضر هستند، شرایط کاملا 
مشــابهی را تجربه می کنند؛ دراگان اسکوچیچ در ایران و گرت ساوت گیت روی نیمکت تیم ملی 
انگلســتان. بین آنها شــباهت هایی وجود دارد و البته تفاوت هایی. اسکو و ساوت گیت روز 3۰آبان 
باید در قطر رودرروی هم قرار بگیرند، البته اگر اتفاق خاصی تا آن زمان رخ ندهد. بنابراین شــاید 

مرور احوالات فعلی آنها خالی از لطف نباشد.
شباهت ها: 

هر دو نفر به شــدت تحت فشار بخشی از افکار عمومی هستند و تقاضاهای فراوانی برای اخراج 
آنها وجود دارد. هم اســکوچیچ و هم ساوت گیت در شرایطی سرمربی ایران و انگلستان شدند که 
تردیدهای زیادی در مورد شایستگی آنها برای به دست آوردن این مناصب وجود داشت؛ اسکوچیچ 
در ایران تنها هدایت شــماری تیم متوســط را برعهده داشت و ساوت گیت هم که فقط با تجربه 
ســرمربیگری میدلزبورو به نیمکت سه شــیرها رســید. در نتیجه در زمان انتصاب هر دو مربی، 
انتقادات زیادی از آنها به عمل آمد. ســاوت گیت که اساسا به عنوان سرمربی موقت برگزیده شد و 

جای سام آلاردایس را گرفت، بعدتر اما قرارداد او را رسمی کردند. 
تفاوت ها: 

در درجه اول دســتاورد ساوت گیت با اسکوچیچ قابل مقایسه نیست. درست است که مربی کروات 
تیم ملی ایران را به جام جهانی رســاند، اما این به هیچ وجه دستاورد منحصربه فردی برای فوتبال ما 
نیســت. درحالی که صعود به نیمه نهایی جام جهانی۲۰18 بعد از ۲8سال بود که برای انگلستان رخ 
می داد؛ اتفاق مهمی که حضور در فینال یورو هم به آن ضمیمه شد. تفاوت دیگر در بحث قیمت و 
دستمزد این دو سرمربی است؛ جایی که ساوت گیت چهارمین سرمربی گران قیمت جام جهانی۲۰۲۲ 
به شمار می آید، اما اسکوچیچ دقیقا در رده آخر این فهرست قرار گرفته است. اینها را اما رها کنید؛ فرق 
جدی تر این دو مربی، حمایت سفت و سخت و آشکار فدراسیون فوتبال انگلستان از ساوت گیت است. 

بودجه سازمان صداوسیما برای سال14۰1 چیزی حدود 5هزار میلیارد تومان است؛ اما گویا همچنان 
قرار نیســت از این رقم هنگفت، چیزی نصیب ورزش شــود. اخیرا و بعــد از هیاهوی فراوان، قرار 
شــد صداوسیما درآمدهای ناشــی از پخش تبلیغات تلویزیونی حین پوشش مسابقات ورزشی را به 
نســبت 7۰ به 3۰ )به سود صداوسیما( با وزارت ورزش و جوانان تقسیم کند. برآورد دوستان از کل 
ایــن آگهی  ها فقط چیزی حدود 15۰میلیارد تومان بود که 3۰درصد آن می  شــد 45میلیارد تومان. 
حــالا بگذریم از اینکه آن 45میلیارد تومان هم وصول نشــد؛ اما آیا واقعا باور می  کنید کل تبلیغات 
پخش  شــده در حاشیه مسابقات ورزشی فقط 15۰میلیارد تومان ارزش داشته باشد؟ و بعد هم اینکه 
حتی در صورت وصول، وزارت ورزش باید با این 45میلیارد چه کند؟ به هر فدراســیون چقدر پول 
می  رســد و بعد، از سهم فدراســیون فوتبال چقدر قرار است به هر باشگاه تعلق بگیرد؟ فقط در باب 
مقایسه یادآوری می  کنیم 11ســال پیش کارشناسان ارزش حق پخش تلویزیونی مسابقات فوتبال 
را 15۰میلیارد تومان ارزیابی کرده بودند؛ عددی که قطعا امروز بســیار درشت  تر از اینها شده است. 
مسوولان به صرافت واگذاری سهام پرسپولیس و استقلال افتاده  اند و در اولین گام 1۰درصد از سهام 
آنها عرضه شده است. گویا ریخت  وپاش  هایی که اخیرا به طور مشخص در پرسپولیس صورت گرفته 
هم بی  ارتباط با همین فروش سهام و واریز پول آن به حساب باشگاه نیست. در مجموع اما از حالا به 

بعد علاوه بر مالکیت معنوی، مردم در مالکیت مادی سرخابی  ها هم سهیم هستند. 
نکته آخر: در ســال جام  جهانی هســتیم و پنج ماه دیگر تب فوتبال در سراسر جهان به حداکثر 
خواهد رســید. آن زمان اســت که مثلا قبل از بازی ایران و آمریکا یا ایران و انگلستان، هر ثانیه 
آگهی در تلویزیون شــاید به بالاترین رقم تاریخ صداوسیما به فروش برسد. پرسش اینجاست که 
سهم تیم ملی ایران به عنوان عرضه  گر اصلی محتوا از این خوان فراخ چیست؟ هیچ. این تیم حتی 
آن قدر پول ندارد که یک بازی تدارکاتی آبرومند برای خودش مهیا کند و با بنیه بیشــتری راهی 

جام  جهانی شود. آیا این »ظلم« نیست؟ این آیا غم  انگیز نیست؟

لیگ بیست و دوم با سه مربی خارجی

 قراردادهای 20 میلیاردی بازیکنان 
خیانت به فوتبال است

 دوست ندارند تراکتور 
وارد جمع استقلال و پرسپولیس شود

ظلم بزرگ تلویزیوندو مربی در برزخ


